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Delovna skupina za manjšine pri Srednjeevropski pobudi

LENDAVA -  IDEALNO PRIZORIŠČE
Delovna skupina za manjšine 
pri Srednjeevropski pobudi 
ki ima sedež v  Trstu, se je se
stala v  Lendavi, del srečanja 
pa je bil tudi v  Porabju, na 
gornjeseniški narodnostni 
osnovni šoli, na generalnem 

- konzulatu in v  Slovenskem 
kulturnem in informativnem 
centru V Monoštru. • 
Lendava ob deseti obletnici 
delovne skupine za manjšine 
in ko Srednjeevropski pobu
di predseduje Slovenija, ni 
bila izbrana po naključju. 
Prva dva sestanka sta bila v  
Trstu, kjer so se seznanili s 
položajem slovenske manjši
ne v  Italiji in italijanske na
rodnosti v  Sloveniji, sledila, 
pa je logična odločitev za sre
čanje ob slovensko-madžar
ski meji, kjer je bilo idealno 
prizorišče za predstavitev re

izultatov, kako v  neki regiji 
urejajo položaj manjšin in ka
ko v  sožitju živi manjšina z 
večinskim narodom: prek
murski Madžari v  Sloveniji in 

P orabski Slovenci na Madžar
skem.
Srednjeevropska pobuda te
meljito spremljasprejemanje 
zakonov o varstvu manjšin in 
uveljavljanje evropskih stan
dardov, omogoča pa tudi iz
menjavo izkušenj med drža
vami, ki so članice Evropske 

u nije in onih, ki se pripra
v lja jo  na članstvo. SEP vklju
č u je  17 držav, predstavniki 

enajstih so prišli na konfe
r e n c o  v  Lendavo in Porabje, 

kar je po oceni Milana Preda
na, predsednika slovenskega 

p redsedstva v  Trstu, zelo 
dobra udeležba. 
Sestanek v  Lendavi je bil tudi 

v  znamenju desete obletnice 
d elovne skupine za manjšine

in desete obletnice sprejema 
„Instrumenta SEP za zaščito 
pravic manjšin”. Gre za naj
pomembnejši dokument, ki 
je nastal v  okviru Srednjeev
ropske pobude. V Lendavi so 
predstavili tudi obširno pub
likacijo, v  kateri je vrsta član
kov in razprav, ki bodo v  po
moč tistim, ki se z manjšinsko 
problematiko ukvarjajo po
klicno ah se za tematiko za
nimajo.
V razpravi je najprej župan 
Lendave Anton Balažek pred
stavil dvojezičnost in sožitje, 
pri čemer je poudaril, da ne 
gre zgolj za uresničevanje za
konov, ampak za način življe
nja v  tem obmejnem pro
storu. Župan je tudi poudaril, 
da  mora postati dvojezično in

obmejno območje pomemb
nejši dejavnik v  meddržav
nem sodelovanju. Predsed
nik prekmurskih Madžarov 
György Tonika je ocenil, da 
prekmurski Madžari živijo v  
„normalnih okoliščinah”, žal 
pa imajo kritične razmere Ma
džari v  Vojvodini in Ukrajini. 
Zelo pohvalno se je izrazil o 
izgradnji modernega RTV 
centra, v  katerem sta Prek
murski madžarski radio in 
uredništvo madžarskih TV 
oddaj, kajti to je „najsodob
nejši narodnostni RTV center 
v  Evropi.” Med probleme, ki 
skrbijo prekmurske Madžare, 
pa na prvo mesto sodi 
prepočasen gospodarski raz
voj ob meji.
Kako je organizirano dvojezi

čno šolstvo, kakšne kulturne 
ustanove in medije imajo 
prekmurski Madžari, pa so se 
udeleženci prepričali ob obi
sku v  neposrednih okoljih. In 
jih potlej - ko so obiskali na
rodnostno šolo na Gornjem 
Seniku, poslušali razpravo 
generalnega konzula Marka 
Sotlarja in obiskali Slovenski 
kulturni in informativni cen
ter ter Slovenski Radio v  Mo
noštru - lahko dovolj verodo
stojno primerjali z razmera
mi v  Porabju. Tako so želeli 
tudi organizatorji, nekoliko 
manj zadovoljni pa so bili 
uradni madžarski predstav
niki, med njimi tudi Miklos 
Boros, sicer predsednik izvr
šnega sekretariata SEP.
Na sestanku v  Lendavi so raz

pravljali tudi o uresničevanju 
23. člena Instrumenta SEP za 
zaščito pravic manjšin, po ka
terem je zagotovljena pravi
ca „do svobodnih in neovira
nih stikov z državljani druge 
države, s katerimi manjšina 
deli etnične, verske in jezi
kovne lastnosti ali kulturno 
identiteto.” Države ne bodo 
omejevale stikov, marveč 
„pospeševale čezmejno do
govarjanje na narodni, regio
nalni in lokalni ravni.” Dej
stvo je, da se je s 1. majem pet 
članic SEP vključilo v  Evro
psko unijo, 10 članic je še 
vedno izven, kar manjšinam 
ponekod povzroča resne pro
bleme. Nekatere države, de
nimo Madžarska in Poljska, 
so poiskale možnosti v  tem, 
da ob uvedbi viz le-te zastonj 
delijo svojim pripadnikom, 
ki niso v  EU.
V imenu slovenskega Urada 
za narodnosti je Janez Obreza 
predlagal, naj Delovna skupi
na prouči predlog Slovenije o 
organizaciji sestanka na te
mo „udeležba narodnih ma
njšin v  procesih odločanja.” 
Pobuda je bila sprejeta in bo 
uresničena zelo verjetno v  
Sloveniji, ki ima tudi na tem 
področju specifične izkušnje, 
„saj ni dosti držav, ne samo v  
SEP, ki bi zagotavljale manj
šinam zastopstvo, denimo, v  
parlamentu.”
Naslednja seja delovne sku
pine za manjšine bo v  Romu
niji, in sicer zato, ker v  SEP 
vedno iščejo takoimenovane 
„primere dobre prakse” pri 
uresničevanju manjšinskih 
pravic, in taki primeri so, po 
besedah Milana Predana, 
tudi v  Romuniji.

eR

Člani delovne skupine za  manjšine SEP na Generalnem konzulatu v Monoštru.
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Slovensko-madžarski sporazum o upravljanju voda

STO MILIJONOV FORINTOV ZA 
SKUPNO ČISTILNO NAPRAVO

Slovenja in Madžarska sta 21. 
oktobra 1994 v Ljubljani usta
novili stalno slovensko-mad
žarsko komisijo za vodno gos
podarstvo in podpisali spora
zum, ki ureja sodelovanje med 
državama na tem področju. Po 
dveh dneh zasedanja v Raden
cih so rezultate desetletnega 
dela in sodelovanja predstavili 
v Monoštru nekoliko širšemu

krogu udeležencev. Ob deset
letnici je izšla tudi trijezična 
vsebinsko bogata publikacija z 
najpomembnejšimi informaci
jami o sodelovanju, rezultatih 
in načrtih pri urejanju voda. 
Sedanji predsednik slovenske

delegacije Tomaž Globokar je 
v pozdravnih besedah pouda
ril, da komisija obravnava pro
blematiko voda v najširšem 
smislu, od obrambe pred po
plavami do varstva in zaščite 
vodnih pojavov, denimo sona
ravno urejanje strug in pri
obalnih zemljišč. ,,Mislim, da 
je  največja zasluga te komi
sije v tem, da smo usklajeno

razreševali probleme in se do
govorili za skupne naloge pri 
gradnji vodovodov, kanaliza
cije in čistilne naprave, med
tem ko je  eden večjih proje
ktov, zadrževalnik visokih vo
da na Kobiljskem potoku, v

začetni fa z i uresničitve. Za 
izgradnjo zadrževalnika sta 
zainteresirani obe državi.” 
Tomaž Globokar tudi pravi, da 
se je po članstvu Slovenije in 
Madžarske v Evropski uniji 
zgodil kakovosten prehod, ki 
pomeni več skupnih in konkre
tnih projektov in manj pogo
varjanja o tem, kaj je potrebno 
ali bi bilo potrebno narediti. 
Tako imenovana evropska di
rektiva postavlja v ospredje 
posamezna porečja kot teme
ljna območja za sodelovanje.

Dr. Andras Gombos, ki predse
duje madžarski delegaciji v 
mešani komisiji, je v pozdra
vnih besedah zapisal, da je te
žišče sodelovanja vodnozbir
no območje Mure, kjer se pre
pleta sodelovanje med Avstri
jo, Hrvaško, Madžarsko in Slo
venijo. Ocenil je, da posveča
mo premalo pozornosti ohra
njanju kakovosti voda, od ka
terih je odvisna kakovost ži
vljenja. Povedal je tudi, da je 
madžarska vlada za skupno či
stilno napravo v Bajansenyu 
odobrila 100 milijonov forin
tov, tako da bo kmalu podpi
san sporazum o tem projektu, 
ki naj bi postal vzorec dobrega 
sodelovanja med Slovenijo in 
Madžarsko.

eR

Udeleženci na 10. obletnici sporazuma

Štajerski Slovenci v  Som boteli
Sombotelski Slovenci so lanj
sko leto ojdli na Potrni v Av
striji v  Pavlovi hiši. Tü so se 
spoznali s člani Kulturnega 
društva člen 7 za avstrijsko 
Štajersko. Letos 15. oktobra 
so gorpoiskali Somboteu 
predstavniki štajerski Slo
vencov.
Najoprvim so si poglednili 
ižo Avgusta Pavla. Judita Pa
vel njim je pokazala Sto, na 
šterom je Pavel delo. Njegovi 
omar z njegovimi knjigami. 
Prve izdaje Pavlovi knjig in 
družinske kejpe. Avgust Pa
vel je prišo v Somboteu s svo
jo držino 1920. leta. Najopr
vim je biu Profesor madžar
ščino na dekliški, po tistom 
pa eške na moški gimnaziji. 
1926. leta je odpro javno 
(nyilvános) knjižnico v  
Muzeji Savaria. 1928. leta je

prejkvzöu etno
loško zbirko in 
je grato name
stnik direktora 
muzej a.
Štajerski Slo
venci so v  Mu
zeji Savaria po
slüšali predava
nje o etnolo
škom in mu
zeološkom deli 
Avgusta Pavla.
Pogledali so ma
lo razstavo iz 
njegovi rokopi
sov, inventarni 
knjig in drügi 
dokumentov.
Idejo za tau, ka 
bi v  Somboteli 
zozidali edno 
ves, v  šteroj so 
vsefelé iže iz Železne županije, tö Avgust Pavel dau

l.  1941. Če bi Zdaj nazaj prišo, 
bi gvüšno rad biu, ka že 
slovensko ižo tö mamo. 
Štajerskim Slovencom se je tö 
trnok vidla. Na grob Avgusta 
Pavla v  kripti salezijanske 
cerkve so štajerski Slovenci 
prinesli trnok lejpi venec pa 
so ma svejčo vužgali. 
Zadvečarka so se srečali s čla
ni sombotelskoga slovensko
ga drüštva. Najoprvim njim je 
spejvo naš pevski zbor. Po ti
stom pa so se spoznali z delo
vanjom našoga drüštva in 
naše samouprave.
Pri uresničitvi programa sta 
nam pomagala Urad za Slo
vence v  zamejstvu in po svetu 
pa Javni sklad za narodne in 
etnične manjšine na Madžar
skem, šterim se lepau zava
l i l i .

Marija Kozar

Pri Juditi Pavel

Predsedniki manjšin pri 
ministrici za enake možnosti
21. oktobra je predsednike ma
njšinskih samouprav na Mad
žarskem sprejela dr. Kinga 
Göncz, vodja Ministrstva za 
otroke, mladino in šport. Ome
njeno ministrstvo bo v  novi 
vladni strukturi skrbelo tudi za 
enake možnosti, zato bo po na
črtih nadzorovalo tudi Urad za 
narodne in etnične manjšine, 
ki je do zdaj deloval neposre
dno pod nadzorom kabineta 
predsednika vlade.

Prvega srečanja z »manjšin
sko« ministrico sta se udeležila 
tudi državni sekretar za manj
šine Vilrnos Szabo in pred
sednik Urada za narodne in et
nične manjšine Antal Heizer. 
Predsednik Državne sloven
ske samouprave Martin Ropoš 
je za naš časopis povedal, da je 
ob kratki predstavitvi posame

znih manjšin in njihovih pro
blemov bilo največ govora o 
proračunu za leto 2005, oziro
ma o manjšinskih postavkah v 
njem. Predvidevana manjšin
ska proračunska sredstva so 
večinoma enaka kot v leto
šnjem in lanskem proračunu, 
kljub temu da so skoraj vsi 
predsedniki opozozili na pro
bleme pri finansiranju šol ozi
roma inštitucij. Možnosti za ve
liko spremembo pri proračun

skih številkah ne vidi niti nova 
ministrica.
Druga poglavitna tema pogo
vorov je bila načrtovana spre
memba manjšinskega zakona. 
Državni sekretar Vilmos Szabo 
je potrdil informacijo, ki je bila 
objavljena v dnevniku Nepsza
badsag, da opozicijska stranka 
Fidesz ne podpira t. i. manj
šinskih volilnih registrov. Stra
nka Fidesz namreč zavrača pre
dlog vlade, da bi se naslednjih 
manjšinskih volitev lahko ude
ležili le državljani, ki so kot ma
njšinci registrirani v registru 
posameznih manjšin. Po sedaj 
veljavni volilni zakonodaji za 
svetnike manjšinskih samo
uprav lahko kandidira vsak, ne 
glede na to, ali je pripadnik 
manjšine ali ne. Na zadnjih lo
kalnih in manjšinskih volitvah 
je prav zaradi tega prišlo v sa
mouprave nekaterih manjšin 
precej nemanjšincev. Temu se 
želi vlada izogniti s sestavo ma
njšinskih volilnih registrov, ki 
bi jih sestavile komisije, člane 
katerih bi delegirale same ma
njšine. Sicer v tem vprašanju 
niti same manjšine niso eno
tne, t. i. maloštevilne manjšine 
namreč zavračajo načrt, kajti v 
volilnih registrih vidijo sred
stvo za preštevanje manjšin.

M.S.

Predsednik trinajstih manjšin pri dr. Kingi G ö ncz

Porabje, 4. novembra 2004
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Djilejš predsedstv a  S lovenske z v e z e
Predsedstvo (elnökség) Slo
venske zveze je svojo gese
nsko delo začnilo z djilej
šom 13. oktobra. Iz 19 čla
nov predsedstva je na dji
lejš leko prišlo 16 pa tri
članska nadzorna komisija 
( felügyelő bizottság).

Na djilejši smo meli tri vekše 
teme za  dnevni red. Doma je 
že vsakši leko prejk pogle
dno finančno poročilo (be
s zámoló) Porabja d.o .o ., ste
ro je pripravo finančni dire
ktor Štefan Küplen. S toga 
s mo leko zvedli, kak gazdöj
va, kak stodji z delom, s pej
nazi d.o .o . V prvom pau leti 
so redno meli goste v  hoteli, 
restavracija pa mejla dosta 
gostüvanj, skupin iz Slove
nije, držinske svetke.

Za drügi dnevni red smo de
lavci Zveze taprajla ka vse 

s mo delali od zadnjoga dji
lejšaj juniuša mau. Predse
dnik Zveze Jože Hirnök nam 
je dau na znanje, ka je Zveza 
mejla tri razstave v  Sloven
skom d aumi. V leti pa  vkü
per z Galerijo v  Lendavi 
mednarodno likovno kolo
nijo, gde je deset umetnikov 
u stvarjalo kejpe pa kipe z 
Več rosagov, iz Slovenije, Es
tonije, Slovaške pa Vogrsko
ga. Jože Hirnök kak pred
sednik Zveze dostakrat odi 
na kakše djilejše, med tejmi 
je najbola fontoško omej
niti Zagreb. Predstavniki 
(képviselők) krovni organi

zacij iz Avstrije, Hrvaške, 
Italije pa z Vogrskoga so le
tos ustanovili Slovensko 
manjšinske koordinacijo. V 
Zagrebi so med drügimi me

sti gonč o slovenskom zako
ni, steroga naj bi pripravo 
slovenski parlament za tiste 

S lovence, steri živimo zvün 
Slovenije.

Klara Fodor je taprajla, kak
š n o  delo sta opravlale s ko
leg ico  Gyöngyi Bajzek, stera 
p e la  na Zvezi od juniuša pa 

kakšne vekše programe pri
pravlate do konca leta. V ju
niuša smo meli Porabske 
dneve s ciljom, da bi vse bo
la vcuj potegnili, pridobili

domanje mlajše za sloven
ski gezik, za kulturo pa naj 
vsebola poznane baudejo 
stare m eštrije. Etak smo 
prvi den v  pausado vzeli z 
luftom gora napinjene špile 
za porabsko deco iz vrtcov 
pa šaul. Drüdji den smo pa 
meli kulturni program z do

manjimi mlašečimi skupina
mi pa odraslimi iz Slovenije. 
Te den smo meh vö posta
vlene stare mešterije pa po
rabsko gesti, specialitete. 
Na konci junija smo vküp 
sprajli prvi slovenstji tabor 
za porabske šaulare. 27 do
manji mlajšov pa 4 iz Mur
ske Sobote so se keden dni 
leko spoznavali s porabski
mi šegami, plesi, pesmimi, 
slovensko rečtjauv. Tabor 
ma dober glas, mlajši si že
lijo, naj vsakšo leto leko pri
dejo v  takšni tabor, ka nas 
preveč veseli. V mednarod
ni likovni tabor v  Doberdob 
v  Italiji je tri števanovske 
dekličine sprvajala na ke
den dni Gyöngyi Bajzek. 
Kulturne skupine so mele 
23 nastopov v  taum časi. Te 
poti pa nastope pripravla
mo na Zvezi. Na Verici smo s 
pomočtjauv verički lidaj le
tos oprvim držali festival 
buč (tikvi) v  malom, ka k leti 
dosta na vekšo škemo vkü
per sprajti. V Slovenskoj ve
si sm o meh koncert z Okte
tom Suha, s pevci z avstrij
ske Koroške. Pripravili smo

prvo velko Srečanje sloven
ski pevski zborov v  Varaši, 
na Verici pa veseli kulturni 
zadvečerek z gledališko dr
žinov Nindrik-indrik pa z 
Ljudskimi pevci Vrtenek iz 
Gornji Petrovec. Za pevske 
skupine organiziramo na
stope za božične koncerte . V

novembri de Zveza držala 
občni zbor (közgyűlés). Za 
sakalovsko folklorno skupi
no se nam je s pomočtjauv 
Marije Rituper pršikalo du
goletni problem rejšiti s 
tejm, ka smo dobili mladoga 
fudaša Borisa Velnera iz 
Vučje Gomile, steri zvöjn 
igranja dosta pomaga pri 
tejm, ka se mladi vsebola 
vöjpajo pogučavati v  slo
venskom geziki. Vküper z 
vodjo folklore Jožijom Ille
šom smo dosta mladi ziskali 
gora zatau, ka bi dobili nove 
člane. Zagnauk se je pršika
lo dobiti dva para. Natanače 
Jožeta Illeša Zdaj sprobava
l a  vküper spravlati mlaše
čo folklorne skupino v  Sa- 
kaluvci. Zatau smo prosili 
na pomauč Evo Šömenek, 
dugoletno plesalko pri do
manji folklore stera de vo
dila tau skupino. Mlajše de 
včila plesati Marija Rituper 
iz Murske Sobote, pomagala 
de ji pa Eva. Na gorenjoseni
čtji šauli so se že lani leko 
včili polko pa valček plesati 
mali mlajši. Velka želja tej 
starišov pa ranč tak mlajšov

je bila, naj letos tadale leko 
vküper plešejo. Tau je nam 
na Zvezi preveč velko ve
seldje, vej pa nikoga nej tr
bej nam trucati, napalevati. 
Etak smo znauva zaprosili 
Marijo Rituper, naj tadale 
vči te mlajše, depa Zdaj že 
redne mlašeče plese. Skupi
no de vodila Senička lerenca 
Irma Filip. V števanovskoj 
šauli že drügo leto lepau de
la mlašeča folklorna skupi
na pod mentorstvom (že 
ranč ne mora biti pitanje) 
Marije Rituper s pomočtja
uv lerence Anice Szalai. Na 
seničkoj šauli že več kak de
set lejt mamo glasbeno šau
lo, samo fejs Škoda, ka do 
gnesden nejmamo nikoga, 
Sto bi igro na fudi ali z drü
gim škirom pa bi leko 
sprvajo domanje folklorne 
skupine. S svetovalkov po
rabskih šaul Valerijo Per
gerjevo pa podravnatelji
cov seničke šaule Ildiko 
Treiber smo prosili najpr
vim školnika pa ravnatelji
co glasbene šaule v  Murski 
Soboti, naj se ovak, bola na 
léki način včijo naši mlajši 
igrati, naj se zvekšoma včijo 
igrati domanje pesmi. Radi 
bi bili s starišami vred, če bi 
tej mlajši v  vseveč mestaj 
leko pokazali svojo znanje. 
Pa smo dosegli, mlajši so že 
(na konci oktobra) pripra
vleni za nastop. Senička fol
klorna skupina de se štja 
letos včila nauve plese, za 
tau smo zaprosili Jelko Pšaj
dovo iz Desternice na Štajer
skom.

Dröjštvo slovenske mladine 
na Vogrskom, stero je bilau 
ustanovljeno leta 2001 pod 
vodstvom Brigite Šoš, je 
melo malo programov v  tej 
lejtaj. Zdaj geseni smo na 
znanje dali Vsejm članom, 
ka mo na leto 4-5 pro
gramov organizirali za nji 
pa tau redno spelamo tü. 
Veseli bi bili, če bi štja več 
mladi Slovencov leko prido
bili. (Z nauvo predsednicov  
Amando Sita smo 23. okto
bra pripravili prvi letošnji

program pa ške gnauk v de
cembra) Na velko veseldje 
se nam je pršikalo dobiti 
dröjštvo Leo v  Murski Sobo
ti, s sterimi se leko poveže
jo, vküper majo programe.

Vküper spravlamo mlade 
moške, ženske v  Varaši, Slo
venski vesi za eno pevsko 
skupino.

Na konci je Sekretarka Pred
lagala, tanačivala predse
dstvi naslejdnje. Po tejm 
vsakšo leto naj Zveza vöpla
ča ceringo avtobusov v  
vsakšoj vesi, steri vozijo lü
stvo na prauško v  Vasvár. 
Tau naj vsakšoj vesi vöozna
nijo pri cajti sami župniki. 
Tak brodi, ka bi zveza bola 
mogla priznati, poštöjvati 
delo tisti lüdi, steri v  cerkvaj 
slovenske svete pesmi tü 
spejvajo. Predsedstvo se je 
vzelo zatau, je na tejm, naj 
etak tü pomaga Zveza do
manje lidi. Pogučali smos 
se, naj občni zbor bau v  
petek, 26. zadvečerek od
17.00 vöre, kam do pozvani 
vsi tisti aktivista steri so bili 
na zadnjom velkom djilejši 
v  leti 2002. Na te den do po
zvane vse porabske kultu
rne skupine, gda mo z enim 
svetili nji tü. Na začetki no
vembra vskašoma damo na 
znanje v  pismi.

Predsedstvo je melo več 
prošenj, pišem za pejnaze 
od različni organizacij. Dröj
štvo slovenske mladine je 
dobilo za novemberski pro
gram 30.000 forintov, Šte
vanovski vrtec za božična 
darila 25.000 forintov, do
lejnjoseničko gasilsko dröj
štvo 50.000 forintov, „stari” 
futbalisti v  Slovenskoj vesi
100.000 forintov, Dröjštvo 
za lepšo ves v  Števanovci za 
borovo gostüvanje 200.000 
forintov. Zvekšoma smo 
taoprajli svojo delo na djli
lejši, tadale mo pa opravlali 
10. novembra.

Klara Fodor 
Sekretarka

Z veza  je letos prvič organizirala tabor »Za 
materinščino«.
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Števa nov ska gledališka skupina pri 
Svetom Duhi

23. oktobra 2004. se je Šte
vanovska amaterska gledali
ška skupina na sploj lejpo po
tüvanja napautila. Pozvanje 
smo dobili iz Škofje Loke, ka 
je eden sploj lejpi Varaš v  Slo
veniji; da bi našo komedijo 
„Na biroviji” tam naprej dali, 
doj zošpilali. Kak se je nam 
igra pršikalo od toga bi nej ge 
pisala. Gospaud Franc Pisa
nec, ki nas je na tau gostü
vanje pozvau, je povedo, da 
on tau napiše pa püšle na 
uredništvo našoga časopisa.

Ges pa ne morem brez rejči 
njati vse tisto, ka smo tam za
dobili. Kak smo se mi tak da
leč »pritepl i , gde nas, Porab
ske Slovence, težko razmejo, 
če gledamo jezik?

Potüvanja Pisanec d. o. o. je 
potovalna agencija (utazási 
iroda), ki go prejk ma, vodi 
moj dober prijatel Franc Pisa
nec, steri Večkrat pripelala iz 
Škofje Loke turiste k nam v 
Porabje. Predsednik Sloven
ske zveze Jože Hirnök je me
ne proso, če bi nistarne sku
pine po Porabji vodila, njim 
pokazala naše Vasnice. Mo
rem povedati, ka sam tau pro
šnjo z veseljom spunili kako
li ka dobro Znam, ka v  Škofji 
Loki načeše gučijo kak mi v  
Porabji. Pa itak smo se lepau 
razmeti, tak sam od tistec

letos že tretjo skupino vodila. 
Gosti, turisti so tak prajli, ka 
so sploj zadovolni bili zatok 
tü, ka so čüli, »kauštali« naš 
Porabski jezik. Pa te se mi tüj 
doma dostikrat tak abamo od 
toga jezika, kak če bi nas stoj 
grizo. Etakšoga reda človek 
znauvič pa znauvič gor pride, 
ka te jezik, ka smo ga erbali 
od svoji prednikov, je ranč 
tak dosta vrejden kak kak
šikoli drugi jezik. Samo ga 
moramo gučati.
Etak sam mejla priliko spo

znali dosta lüdi iz Škofje Lo
ke, kakoli ka sam že tam iz 
prešnji cajtov tü mejla spoz
nance. Gorenjisenički meša
ni pevski zbor je tü povezani z 
ednim njigvim zborom. Depa 
našo gledališko skupino j e  
gospaud Franc Pisanec pozvo 
k njim. Od Porabje je Škofja 
Loka 300 km daleč. Fajn smo 
potovah, vej pa Laci Kovač pa 
Piští Žökš sta takšiva, ka eške 
v  pekeo tü najdeta, če je 
potrejbno.

Te den popoldneva v  enoj vö
ri smo se srečali s gospodom 
Pisancem, depa prišla je k 
nam moja že dugoletna pri
jatelica, ki je organizirala 
srečanje pevski zborov, Met
ka Brinjavec, tü. Od tiste vöre 
mau je vse tak šlau kak po 
maslu. Vse je bilau točno or

ganizejrano. Name so pozvali 
v  njigvi radio, tam sam mogla 
intervju dati, drügi so tačas 
poglednili čüdovito Škofjo 
Loko. Spoznali so staro in 
nauvo mesto. Vidi se , ka je 
tau »bogato« mesto, tüj prid
ni, delavni lüdje živejo. 
Spoznali smo najbole staro 
»hišo« v  mesti, se zove kašča. 
Ta sploj stara zidina je dobro 
vöponücana. Zvedli smo, ka 
vsakši štuk ma svojo funkci
jo. Najbole Spodkar je pa 
sploj lejpa gostilna, kama so

nas na obed pozvali naši go
stitelji. Neškem vam apetita 
delati, sploj pa tistim nej, ste
ri neškejo debeli biti, depa 
kakši obed smo mi tam dobili, 
tau je nika fantastično bilau. 
Dobih smo grbanjavo župo, 
pečenoga pršiča s prilogami. 
Desert, kavo, dobro vino. Vse 
je nika posebno, depa itak tak 
domanjo bilau. No vej pa nej
smo Zaman vsi Slovenci. Do
ma smo nej vcuj navčeni k 
tomi, ka bi sam küjar prišo k 
našim stolom pa bi pito, če je 
kosilo v  reda, ka bi kaj drugo 
bilau, ka bi želeli. No, človek 
sé vsigdar vči.

Cajt je brž odleto pa smo sé že 
pri gledališki dvorani bili, od 
centra tak 3 km, pa se »ves« 
zove Sveti Duh. Tam so nas že 
čakali. Predstavnik krajevne

skupnosti je pripravleni bio 
na vse, ranč tak kak oskrb
nica zidine, ki je tak povedla, 
ka je ona iz Prekmurja in se 
vüpa, da de gnes samo »Prek
murka«. Od krajevne skupno
sti samo eške telko, ka smo 
eške kaj takšega nej zadobili. 
Že v  petek so nas g. Pisanec 
klicali, naj nesemo s sabo ra
čun za toga volo, ka nam oni 
potne stroške plačajo. Hvala 
njim.

Pa te je s tejm ešče nej konec. 
Gda se je igra končala, je k 
meni staupo eden človek pa 
mi je edno lejpo žametno tr
njovo raužo prejk dau pa 
edno lejpo karto, na šterom 
je te misli napiso: »Prišel spet 
je  čas, ko Slovenec kjerkori 
že živi, se močno boli, da Ev
ropi, svetu pokaže in doka
ž e, da to zelo kulturno-de
lovno ljudstvo živi in močno 
želi, da pokaže, pomaga, ka-
ko se s srčno kulturo v miru
- sožitju ljudstev mnogih v 
miru, poštenem delu lepo ži
vi, za prihodnje nam od uso
de danih - podaijenih dni 
Zato naj prijaznost, srčnost 
tö kulturno skupino še dol
go, dolgo naj krasi, saj s  tö 
čutno gesto za kulturo ne
izmerno nam polepšajo z  
njimi danih uric a l p a kar 
celih  dni.«

Posebna je bila ta gesta tü. Pa 
te samo eške nekaj od pu
blike. Sploj sam rada bila, ka 
je dosti takši lidi prišlo, steri 
so se kak turisti že srečali z  
nami. Publika je bila enkra
tna, naši so se čüdivati pa 
sploj veselili, ka so njim trno 
ploskali.

Te pa naj se nišče ne čüdiva, 
ka je našim igralcem tau ne  
pozabni nastop bio, steroga 
si zamerkajo tačas, ka do ži
veli.

Najlepše hvala vsem, ki ste 
tau organizejrali, ki ste nas 
Prišli gledat, nam etakšo vel
ko poštenje dali. Tau je nikak 
tak, kak je tam meni eden člo
vek pravo: »Nej je  tau važno,  
kak govorimo, važno je  tau, 
ka je  tau vse slovensko«.

Irena Barber

Člani gledališke skupine z  gostiteljico Metko Brinjavec

France Cukjati na čelu 
državnega zbora

Potem ko so poslanke in po
slanci na predlog mandat
no-volilne komisije v svežnju 
in brez glasu nasprotovanja na 
ustanovni seji potrdili man
date vsem 90 novoizvoljenim 
poslankam in poslancem ter 
na ta način izpolnili osnovni 
pogoj za konstituiranje oziro
ma za formalni nastop novega 
parlamentarnega sklica, so na 
tajnem glasovanju za novega 
predsednika državnega zbora 
izvolili Franceta Cukjatija, iz 
največje poslanske skupine 
SDS.

Bolgarski predsednik 
obiskal Slovenijo

Sloveniji kot prihodnji predse
dujoči Organizaciji za varnost 
in sodelovanje v Evropi 
(OVSE) bomo zapustili "dobro 
dediščino", je v času tridnevne
ga obiska v Sloveniji povedal 
bolgarski predsednik Georgi 
Parvanov, čigar država bo ko
nec leta predsedovanje organi
zaciji predala Sloveniji. Glede 
gospodarskega sodelovanja 
med Ljubljano in Sofijo je bol
garski predsednik izrazil zado
voljstvo, ker blagovna menja
va med Slovenijo in Bolgarijo 
raste.

Slovenija od petih 
pogojev za uvedbo 

evra za zdaj ne 
izpolnjuje treh

Evropska komisija je pred dne
vi objavila konvergenčna po
ročila za 11 držav članic EU, ki 
še niso v evroobmočju, vendar 
pa bodo morale vanj po izpol
nitvi kriterijev vstopiti. Slove
nija od skupaj petih pogojev za 
uvedbo evra za zdaj ne izpo
lnjuje treh, je v poročilu ugo
tovila komisija. Pri tem poja
snjuje, da država ne izpolnjuje 
kriterija o stabilnosti cen, saj je 
njena inflacija previsoka, prav 
tako pa država v  mehanizmu 
menjalnih tečajev ERM II še ne 
sodeluje dve leti. Nadalje je ko
misija ugotovila, da Slovenija 
ne izpolnjuje pogoja pravne 
skladnosti. Kriterija, ki ju drža
va že izpolnjuje, sta njena pro
računska pozicija ter dolgoro
čne obrestne mere.

Porabje, 4. novembra 2004
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Madžarska kuhinja
brez paprike?

Po odloku vlade je na Mad
žarskem od 28. oktobra pre
povedana prodaja rdeče pap
rike v prahu. Minister za zdra
vstvo Jeno Racz je pozval pre
bivalce in tudi gostince, naj 
niti doma ne uporabljajo pa
prike iz starih zalog. Vzrok 
drastičnega ukrepa je, da so 
pri teh madžarskih podjetjih 
za preprodajo paprike v pra
hu ugotovili, da le-ta vsebuje 
strupene sestavine, in sicer 
od dovoljene mere deset
krat-petnajstkrat več aflato
ksina. Strupena snov, ki po
škoduje imunski sistem in jet
ra, se najde v nekaterih trop
skih glivah. Madžarska pod
jetja za trženje paprike so 
svoje zaloge dopolnjevala s 
papriko, ki so jo kupovala v 
južnoameriških državah. 

Zdravstvena inšpekcija pred
laga prebivalcem, naj kupu
jejo oz. uporabljajo le papri
ko, pri kateri je rok trajanja 
najmanj 15. april 2005.

Ne bo več rednega
služenja vojaškega 

roka
V teh dneh bo odslužil redni 
vojaški rok zadnji madžarski 
vojak, kajti na podlagi mad
žarske vojaške reforme bo re
dno vojsko zamenjala profe
sionalna vojska. Mladi 17. let
ni fantje pa bodo vseeno na
borniki, kajti opozicijska 
stranka Fidesz je v  parlame
ntu preprečila, da bi se uki
nila inštitucija naborništva.

»Ko ni več meja«
Svetovni slovenski kongres 
je 29. in 30. oktobra priredil v 
Monoštru posvetovanje z na
slovom »Ko ni več meja«. Na 
dvodnevnem posvetovanju 
so se predavatelji iz Sloveni
je, Avstrije, Italije in Madžar
ske osredotočili na naslednje 
teme: Preseganje manjšinske 
miselnosti; Družina, cerkev 
in vrtci v  predšolski vzgoji ot
rok; Slovenska identiteta v 
osnovnošolskih in srednje
šolskih programih; Visoko
šolski programi ter možnosti 
zaposlovanja.

Slovenska m aša v  Budimpešti
Slovenska manjšinska sa
mouprava v  18. okrožju Bu
dimpešte se je že ob ustano
vitvi, leta 1998, odločila, da 
bo vsako leto organizirala v 
Budimpešti slovensko ma
šo, kajti budimpeštanski 
Slovenci do takrat niso ime
li nobene možnosti za bogo
služje v  maternem jeziku. 
Znano je, da smo Porabski 
Slovenci verni ljudje, kar se 
je pokazalo tudi na doseda
njih slovenskih mašah. 
Le-teh se niso udeleževali 
samo Slovenci, temveč tudi 
naši madžarski someščani. 
Župnija v  uhci Batthyany 
nam je bila na pomoč pri or
ganiziranju obredov v  slo
venskem jeziku.
V Budimpešti deluje tudi 
Slovensko društvo, zato 
smo se dogovorih, da to na
logo vsako drugo leto prev
zame društvo, ki mašo orga
nizira v  drugi cerkvi, ki je v  
centru mesta in lažje do
stopna.
9. oktobra nas je ponovno 
obiskal gornjesenički žup

nik Ferenc Merkli, ki je s sa
bo pripeljal tudi cerkveni 
pevski zbor z Gornjega Seni
ka ter tudi nekatere vernike 
iz svoje župnije (Gornji Se
nik, Dolnji Senik, Sakalo

vci). Škoda, da vodja zbora 
Ilonka Györvari zaradi bo
lezni ni mogla priti, toda 
zbor je kljub temu odlično

opravil svojo nalogo.
Med gosti smo lahko poz
dravili Ksenijo Škrilec, prvo 
sekretarko Veleposlaništva 
R Slovenije v  Budimpešti, 
Elizabeto Bartok, županjo

Dolnjega Senika in Lacija 
Bajzeka, predsednika slove
nske samouprave na Dol
njem Seniku.

Gostje iz Porabja so si po
podne ogledali Hišo terorja, 
muzej, ki je bil postavljen v 
spomin žrtvam nacizma in 
komunizma.
Gospoda župnika z Gornje
ga Senika so na župniji spre
jeli kot starega znanca, kajti 
s tamkajšnjim župnikom se 
dobro poznata. V pridigi pri 
sveti maši se je osredotočil 
na ohranjanje vere, mater
nega jezika in identitete. 

Pevski zbor pa je na koncu 
svete maše zapel še nekaj le
pih nabožnih pesmi, ki so 
jih z veseljem poslušali vsi 
verniki, ne le budimpeštan
ski Slovenci.

V imenu slovenske samoup
rave se zahvaljujem vsem, 
ki so se trudili, da bi se slo
venska beseda slišala med 
zidovi budimpeštanske cer
kve. Predvsem gospodu 
župniku Merkliju in pevcem 
z Gornjega Senika.

Ferenc Kranjec 
predsednik

Župnik Merkli po sveti maši v krogu vernikov iz 
Budimpešte in Porabja

Porabje v Budimpešti

Slovenski dan v podružnici Slovenskega društva v Budimpešti
Kot da bi Slovenci v Budim
pešti hrepeneh po domačem 
zraku, vsi povabljeni gostje 
so bili iz Porabja: Karel Holec,

sodelavec časopisa Porabje, 
števanovske ljudske pevke in 
števanovska gledališka sku
pina.

Karči Holec nam je prinesel 
svoje izredno dobre fotogra
fije ter knjigo Andovske zgo
dbe/Andovske prpovejsti. Na 
njegovih fotografijah so zna

nci: znani smehljaji, znane 
gube, znani pogledi; že davno 
videne, a nepozabne hiše, po
krajine.

Pred nami je mlad, zadovo
ljen človek, ki se dobro počuti 
v  svoji vasici; pozna, razume 
in ljubi svoje sovaščane. Nje
gova vas pa pripada tistim 
redkim krajem na svetu, kjer 
se ljudje še spoštujejo.

»Jaz jih  imam rad zato in 
sem  jih vesel, ker živijo v An

dovcih. Nismo enaki, vsak 
ima nekaj na grbi. Tudi jaz, 
tudi drugi. Mislim pa, da se 
od drugih vasi razlikujemo
po tem, da se kljub napa
kam, ki jih  imamo, znamo

spoštovati,« piše Karči v  svoji 
knjigi.
Zazvenijo slovenske, porab
ske melodije. Pojavijo se na 
odru značilni porabski karak
terji, tema je vzeta iz vsak
danjega življenja, izrazi so 
Porabski - torej »diši porab

sko«.
In ljudje, nastopajoči, čeprav 
imajo tudi oni probleme, te
žave v življenju, so zmeraj ve
seli, prijazni in z izredno veli
ko aktivnostjo poskušajo oh

raniti materni jezik in pre
nesti vzdušje našega Porabja 
na druge.
Tudi zdaj jim je uspelo v Bu
dimpešto prinesti kos Pora
bja. Najlepša hvala za to.

Agi Kallay

Nastopajoči se zahvalijo za aplavz

Znani in novi obrazi med gledalci
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Sto rad spejva, je v srci bogati
16. oktobra zvečer so v Mono
štri v  gledališki dvorani lejpi 
glasovi doneli. Na koncerti slo
venskih pevskih zborov, ki ga 
je organizirala Slovenska zve
za, so sodelovali MoPZ PRO
VOX iz Nove Gorice, ŽePZ  »S 
CERKLJAN’KE« i z  Cerknega,

MoPZ »Gradiški fantje« iz 
Gradišča, MePZ KUD-a Ange
la Besednjaka iz Mestne četrti 
Magdalena iz Maribora in 
MePZ Avgust Pavel z  Gornje
ga Senika.
Istina, gda smo šli od doma, sé 
je dež lejvo, dapa tiste, steri 
radi majo spejvanje, tou nika 
nej mautilo. Lepo je bilo slišati 
telko različni glasov iz vsej 
koncev Slovenije. Program je 
biu zanimiv in bogati, mislim, 
ka se je publiki tö vido, ka so 
dosta ploskali. Dosta poslušal
cov je bilo, za vremena volo so 
se ništerni zbojali, ništerni so 
pa radi bili, ka so Zdaj čas meli 
priti na te lejpi koncert. Dostim 
je dobra spadnilo, ka se je Slo
venska zveza pobrigala za pre
vod tou rejsan moramo spo
štüvati. Tak mislim, ka je niko

mi nej žao bilau, ka je prišo 
poslüšat tou lejpo petje.
Pevci smo si pri večerji ešče 
vnaugo lejpi pesmi zapeli. Med 
člani zborov je bilou pet har
monikara šteri so fude nej 
šparali, tak so je vlejkli, ka sam 
mislila, ka jih bodo raznok vče

snili. Veseli podje so vsakšoga 
nanje vzeli, ka se je nej šparo 
pri plesi. Muzikant, šteri je na 
enom koli ribaš emo pa še zra
ven nikše cingole, je naganjo 
tiste, šteri so nej šteli plesat iti. 
Koražno je bilo gledati, kak so 
najšli mesto med stolami ple
sala. Že dugo sam nej vidla tel
ko fudašov na enom mesti pri 
nas. Pevci smo si zamenjali 
kakše dobre note, da bi se jih 
leko navčili. Za prihodnje leto 
je nas že več pevski zborov po
vabilo. Posebej župan Nove 
Gorice, Mariborčani in Gradi
ški fantje. Mi radi sprejmemo 
vabila, če mo mogli, pridemo 
rade vole. Zahvalimo se Slove
nski zvezi za tak lejpo organizi
ran program.

Vera Gašpar

Moški pevski zbor PROVOX iz Nove Gori ce

Mešani pevski zbor KUD-a Angela Besednjaka iz 
Maribora

Pismo iz Sobote

Nouvi kormanj
Na, pa smo ga doubili, naš 
nouvi kormanj, naš nouvi 
parlament! Buma, ne vejm, 
naj sam zatoga volo veseli 
ali pa naj sam žalosten, leko 
čemerasti tö. Rejsan ne 
vejm, kak naj se ravnam za
volo toga našoga nouvoga 
parlamenta.
- Tej  n ou vi  zd a j  red   n are
d ijo   v S loven iji, -si je  n a  glas 
brodila moja tašča Regina, 
trno čedna ženska. - Vej  tisti 
g or  p la ča jo ,  steri so  v p rejš
n ji  le jta j  telko  sp ok radn ili,
p a  njim  je  n ej n išk e na p r
ste stoupo. N aj  se  v id i, ka
g este p rav ica  na toum   svej
t i! - je ta moja trno čedna 
ženska čistak po moški vda
rila po stoli.

Dapa té naš nouvi kormanj, 
ka smo ga zvolili, je že čistak 
na štarti zabloudo. Kak če bi 
slejpi bio. Najprva so vcej
lak slejpi gratah od sreče, ka 
so gvinili. Kak kakši auto s 
stou pa edno falingo- se je 
začo zaletavati k ednim pa 
drugim, s sterimi naj vküper 
stoupi, ka de v  parlamenti 
najdjakši. Po tistom je dau 
té auto v  rükverc pa je začo 
nazaj vlačiti vsikšo tisto 
rejč, stere je tak na šurko 
koulivrat trampitalivo. Zdaj 
nagnouk bi svoje falinge 
privalo s tistimi tö, za stere 
je gučo, ka z njimi nikak vkü
per ne stoupi. Zdaj je kcuj 
slepoti grato glüpi pa nejmi 
tö. Od zaletavanja es pa ta, 
od pelanja naprej pa nazaj 
je pomalek té naš nouvi 
kormanj grato eške vcejlak 
oumani. Tak je oumani gra
to, ka se ne more z drugimi v  
parlamenti zgučati, gde de 
steri sejdo. Boug moj, takši 
do red delali v  ednoj maloj 
Sloveniji pa se ranč tou ne 
morejo dogučati, kama steri 
svojo trno dobra plačano rit 
dole deje! Vej se nam pa ne 
smeje samo Evropa, v  stero 
smo se tak paščiti, vejn se 
nam smejejo eške krave v  
stali mojga padaša Karija.
- Vejš,  ka, - mi je pravo nej 
dugo nazaj, - m oje  krave  da

vlejo  iz  dneva v den  m enje 
m lejka. Od  tistoga  dneva, 
gda  sm o  d ou b ili  n ou vi p a r
lam ent, je  z  n jim i n ej vse 
vredi. P o  tistom  p a , ka so   sé  
za č a li štük ati ok oli toga, 
gde s i sto j d o le sed e p a  d é  
vö i z   n ji  sam o  ešk e za  ka
kšo  m alo š a lico   vrrnjoga 
m lejka. Vej m e p a  na n ik oj 
d eje ta baja, - je samo po
gledno prouti šanki, če nje
mi plačam eške edno pivo.
- Vejn  se  na d vou ri s  souse
d a m  p rev eč  zg u čavleš od  
p o litik e p a  tou na vüje vle
čejo , - sam njemi škeu tana
ča davati.
- K aj b i p a , - je čemerasto 
zamajno z rokou. - Vej p a  
vejš, ka ge od  p o litik e nig
d ar nejsam  g učo. B rodo 
sam  si, ka krave tou nikak  
v seb i čü tijo , tou, ka se  g odi 
p r i n as. Tak sam  s i brodo 
in  em o sam  istin o. - Začo je 
gučati vcejlak po tiüma, kak 
če bi skrb emo, naj ga niške 
ne čüje, kak če bi straj emo, 
naj bi si stoj nej brodo, ka se 
je njemi vcejlak zmejšalo. - 
V noči sam  vajo djau  g or na  
d veri od  štale. Tou b i ti 
m ogo čüti. M oje k rave  so   se  
sm edjale, ka s e j  e  vse tro
u silo .  K ak če b i  m ed  m üka
njam   ojd le n u t v  m ojo  vajo 
reči kak so   p o litik a , J anša, 
dem okracija, parlam ent, 
k o a licija , op ozicija , le jv i 
p a  p ra v i, p o litičn i center, 
p o litičn o   se  p og od iti in  vse 
takšo. Te sam  p a  d veri tak 
za  eden  p eden  n ara ji g ore 
oupro, - je Zdaj padaš Kari  
šuktivo, ka sam ga kuman 
eške čüo pa razmo. - Tou  b i 
ti m ogo videti. K rave   so   se  
od   sm eja  kotale, se  z brsa
vale, se p ö ja le  m ed seuv, od  
sm eja se  njim  je  rovlouvge 
vrtelo  kak  zb ešn jen e vöre, 
n aš  bik p a  se  je  od  straja  
poteg no nut vk ik eu . Tou b i

ti  m ogo  vid eti  p a  čüti, - si je 
kuman eške zdravo, švic pa 
se je lejvo od čeladoj po licaj 
po šinjeki  ta nut za goler.
- K ak p a  je  b ilou  p red   šti
rim i l ejtam i, gda so  b ile   ti
ste volitve za  n ou vi p a rla 
m ent?- me je migalo tadale.
- B oug  m oj,  te j e  n ej b ilou  
nika boukše. Da p a  tisto je 
sen  sam   eške  n ej vedo,  za
k oj m oje krave d avlejo na
m esto m lejka šk ipke, - si je 
briso vcejlak mokro glavou.
- Gda p a  je  p a lik  za ča lo  vö 
iz   vüm ena tečti m lejk o? - 
sam mogo tomi priti do 
kraja.
- Tau je  b ilou  vča si p o  tis
tom , gda je  tisti in dašn ji  
korm anj več n ej b iu  slejp i, 
n ejm i p a  oum ani, - se je 
Zdaj Kati dun za vrajžo  silo 
zmiriu. - Tau je  b ilou  b rž  p o
tistom , gda  so   ta p o za b ili 
na  svoja  obečan ja in   so   za 
č a li z  velk im i lam pam i p r i
p ovejd ati, kak, nam  je  n aj
boukše in  b i b rezi nouvoga 
korm anja  ž e   zclavn ik  zab 
lou d ili. M lejko je  p r išlo  p o  
tistom , gda so  z a č a li  p o   sta
ro j  šeg i  la ža ti, - je zgotouvo 
in zdaj un naraučo pivo za 
oba.

Tou sam pripovedavo mojoj 
tašči Regini, trno čednoj 
ženski. Istino mate, nej mi je 
vörvala. Samo je zmajnola z 
rokou pa mi tumačila, kak 
so lažali tisti stari s korma
njom v  rokaj, tej nouvi so pa 
tak pošteni, ka se tou gvü
šno ne more zgoditi. Dapa 
kak čüjem, Karijove krave 
več ne davlejo vrnje mlejko, 
liki po staroj šegi vö iz nji 
pride čüda mlejka. Kak bi 
nej, če pa je nouvi kormanj 
vözglaso, ka z njim pridemo 
ta, kama nas je stari kor
manj Zaman škeu pripelati.

Miki
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Mlašeči guči 
pri Malom potoki

Mala ves se zača tam, gde nut v njou priteče Mali potok. Že od negda so se tam špilali 
mali lidge iz Male vesi. Na, tam so se lejta pa lejta špilali mlajši iz Male vesi. Eške 

gnesden je  tak. Té Mali potok, vse tiste drejve kouli njega, raki in ribe v njem so čüle čüda 
mlašečoga pogučavanja in tou eške itak poslüšajo.

V e l k e  o č i
Od vsej mlajšov je biu Zvün 
male Rožike najmenjši mali 
Tom. Dapa zatoga volo je 
nej biu nika menje bister pa 
včasi po mlašeče zaletejni. 
Zvün toga, ka je biu najme
njši, je biu vcejlak takši, ka
kši morajo biti podje pri 
osmi ali deveti lejtaj svojoga 
mladoga žitka. Biu pa je zato 
vseeno malo načišen od 
drugih. Biu je takši den tö, 
ka so si cejli den nej na gesti 
ranč zbrodili, samo mali 
Toni je biu vsigdar lačen. Pa 
se njemi je tou na tejli ranč 
nej poznalo. Njegvi padaši 
pa padaškinje so se že šalili z 
njim, ka prej lüknjo ma v  že
lodci pa v  črvej, ka je takši 
mali pa tenki kak vrbova 
vejka. Rejsan je tak bilou, od 
vsega mnougoga gestija se 
je malomi Toniji nej nika na 
rebra zgrabilo , kak če bi vse, 
ka zej, brž blišnilo od lamp 
ta doj prouti tistoj spoud- 
njoj lüknji tam zar. In je pa
lik grato nebesko lačen. Tak 
je nej čüdo, ka je dostakrat 
odbejžo tam od Maloga po
toka, na pragi mami pove
do, ka je lačen in že mleu v 
lampaj domanji krü z žirom 
pa lükom. Nazaj do potoka 
je prišo s polonje djapke v  
rokaj pa polonje že pogej
dene.

- Ge nut v potok skačem , 
m ali Toni je  vsigdar lačen. 
Mi  se  naganjam o kak kakši
vijer. M ali Toni m a v sebi 
lačen  čem er, - so se vedli 
šaliti z njim, gda je od lakote 
v  najvekšoj sveklim več nej 

sunca vido.

In tak njemi je tou po
malek že prejk pri

šlo. Sam s seuv 
se je zgučo, 

ka nede 
šou 
do

mou prva, kak slejdjen ne 
odide od Maloga potoka. 
Bila je nebesko lejpa Sobota. 
Bila je tista najbole lejpa 
sprtolejt. Že malo po tistom, 
gda so mame že prišle iz 
baute, so se mlajši najšli pri 
Malom potoki. Mali Toni se 
je za zajtrik nasüno kak eške 
nigdar nej.
- Zdaj vejn dugo nem o la
čen, - si je brodo.
Dapa njegvi želoudec si je 
nej tak brodo, kak si je bro
dila njegva glava. Že tam za 
dobre dvej vöre je začo la
čen gratüvati. Želoudec nje
mi je zapovedavo:
- D aj m i gesti!
Glava njemi je nazaj gučala:
- N ej ti trbej nika gesti!
Bole pa, kak so se naganjali 
in lejtali od potoka do vesi 
in nazaj, je biu želoudec bo
le glasen od glave. Že bi skur 
pravo, ka brž domou skouči 
pa se je vgrizno v  djezik. 
Spoumno se je, kak do se pa
lik šalili z njim pa se norca 
redli iz njegve lakote. Tak 
včasi njemi je želoudec vkü
per stisnilo, kak če bi ga zve
zo s špagoutom. Zagnouk je 
nej več biu lačen. Tou je 
trpelo  edno vöro pa pou. Te 
je vöter prineso od ednoga 
rama sago po friško peče
nom krüji. Želoudec maloga 
Tonija je tak včasi grato kak 
globka prazna lüknja. Vse je 
že z blejdim glejdo, tak nje
mi je tisti friški krü odo po 
nousi, po glavej in sploj vse
posedi. Najraj bi skričo:
- Ka m e p a  briga, ka te s i 
brodili od  m ene p a  ka te 
g učali! Ge sam  lačen  p a  
am en!
Dapa nika je nej kričo. Ranč 
te, gda je tou škeu napravili, 
ga je globko v  oči poglednila 
mala Rožika. Že dugo se nje
mi je vidla, kak če bi biu tak 
malo zalübleni v  njou. Na,

zavolo nje je nej nika pravo 
od lačnoga želoudca. Nazaj 
si ga je zvezo s špagoutom. 
Tak je šla pomalek lejpa spr
t o le j t i  Sobota proti večeri. 
Tak so se lepou špilali, ka so 
ranč pozabili na obed. Samo 
maloga Tonija je mantralo, 
kak naj povej, ka je že čas 
prišo za obed. Samo je po
gledno malo Rožiko, že je 
več nej brodo na obed. Dapa 
večer je dun trbelo domou. 
Mali Toni je tak küro prouti 
domu, ka se je vse kadilo za 
njim. Že na pragi se je na ves 
glas zdrao:

-Mama, m am a, tak sam  la
čen, ka bi vuka leko p o jo ! 

Mama njemi je sklala na Sto 
vse tisto, ka je ostalo od obe
da. Toni je  škeu; naj njemi 
kcuj deje eške večerdjo. Ma
ma je tak napravila. Toni je 
začo gesti, kak če bi pšenico 
v  mlin sipavo. Dapa že za 
kratek čas se njemi je začalo 
stavlati. Trüden je biu, tista 
prva lakota je ta odišla. Žlica 
je čidale bole žmetna bila, 
nož čidale bole toupi, na vi
lico se je nika več nej gore 
bodnilo. Že za deset minu
tov je mali Toni spau pred 
talejrom na domanjom ste
li. Mama ga je gledala, Oča 
pa se kcuj eške smejau in 
pravo:
-Sto b i s i brodo, ka m a naja 
sin  tak velke oči. Oči so  bile 
bole  lačne, kak p a  je  biu l a
čen za  istino. j e j  jeje , je j  
tej  n aš  p o jbič, ka m a vekše 
oč i za  gesti, kak j e  velki  un  
san.
Zdaj sta se smedjala oba 
vküper, mali Toni pa je se
njo, kak z malo Rožiko sedi
ta v  krčmej in gejta grbanjo
vo župo, ajdinski raji šterc, 
pečeno mesou, kapüsto s 
klobasami, retaše, sladoled, 
torto, pogače in tak tadale.

Miki Roš

Mladi in veseli
Društvo slovenske mladine 
na Madžarskem je 23. oktob
ra organiziralo srečanje za 
svoje člane. Prvotni namen 
srečanja je bil, da bi se do
govorih o tem, kakšne prog
rame bomo imeli do konca 
leta oziroma kaj načrtujemo 
za naslednje leto.
Ko smo program načrtovali,

smo želeh imeti po uradnem 
delu piknik na prostem, toda 
slabo vreme nam je prekriža
lo načrte. Kljub temu upam,

da nam je za vsakega uspelo 
pripraviti vsaj eno točko, ki 
mu je bila všeč.

Najprej smo si ogledali film z 
naslovom Porabje nekoč  in 
danes, ki ga je posneto slo
vensko uredništvo v Szom
bathelyu, ter se pogovarjali o 
samem filmu. Naša »mamica« 
Klara Fodor nam je sestavila

test, kajti 
zanimalo jo je, 
kaj vse vemo o 
Porabju in o Slove
niji; Bila so sicer vpra
šanja, na katera nismo znali 
odgovoriti, ampak ker je bilo 
zelo prijetno vzdušje, sem 
prepričana, da sm o  si od
govore na ta vprašanja dob

ro zapomnili. Po testu smo ig
rali »aktivity«, sicer malce 
amatersko, kajti nekateri 
smo že pozabili, kako dobro 

je  biti otrok in  se 
igrati.
S pomočjo ku
harjev restavra
cije Lipa smo se 
naučili pripra
viti posebne so
late, naprimer 
solato iz tunine, 
jajc in krompi
rja. Seveda smo 
vse, kar smo pri
pravili, tudi po
jedli, da bi ugo
tovili, kako do
bri kuharji smo. 
Naslednji pro
gram društva 
bo 11. decemb
ra, ko bomo de
lali okraske in 
darila za božič. 
Če ste mladi in 
imate voljo, da 
bi se nam pri
družili, vas z ve

seljem pričakujemo. Povezah 
se bomo tudi z mladimi iz 
Prekmurja, in sicer z dru
štvom Leo iz Murske 
Sobote.
Amanda Szita 

predsednica 
društva

Pri reševanju kviza smo  dela li p o  skupinah.

Kar sm o skuhali, sm o tudi pojedli
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B r a t e v  g r o z d j a  p r i S m o d i š i
23. oktobra je 
nej samo na 
Madžarskom 
svetek bijo, li
ki v Otovci pri 
Smodiši tö.
Zato ka te den 
so grauzdje 
brali. Kak 
gnauk svejta,
Zdaj je tö do
sta lüstva 
vküpprišlo.
Razlika pa 
itak v tejm bi
la, ka so med 
brači bili Po
rabci tö. Gaz
da je prejk ča
sopisa Pora
bje pozvau 
vsakšoga, Sto 
je te den čas 
emo pa ga za
nimala trgatev ali kulturni 
program, naj pride malo na 
turistično kmetijo Smodiš v 
Otovce.
V pau desetoj, gda sam dja 
taprišo, je že velko spejva
l e  bilau. Varaške ljudske 
pevke so tak karažno spej

vale, ka se je od tauga ešče 
megla začnila zdigavati. Ne 
vejm, če so one vsigdar tak 
karažne ali samo od lanjs
koga grauzdja, ka jim je 
Smodiš ponüdo, dapa tau 
gvüšno, ka so mele volau. 
Gda sam se z autona dja tö

vö zavlejko kak eden drve
ni mačak, te sam dja že tö 
baukšo volau daubo. Zato, 
ka kak sam dvera aupro, že 
audalič je dišo vinski golaž, 
ka ga je eden Senički možak 
küjo vanej na dvauri. 
Program se je v desetoj vöri 
začno z bratvo za povablje

ne goste. Nagnauk smo po 
več redaj brali grauzdje, da
pa samo bejlo, zato ka črne

fajte so ešče nej bile zrejle. 
Dja sam z varaškimi ženska
mi biu v ednom redej. Tak 
so flajsno brale grauzdje, 
ka sam dja samo üšo za nji
mi kak eden »brigádveze
tő«. Z drügoga reda je gazda 
Smodiš večkrat prejkskričo 
ženam: »Popejvejte, naj bo

la karažno baude.«
»Pa tisti, steri nejmamo 
glas, mi ka naj delamo?« pi

ta nekak.
»Vi pa füčkajte,« pravi gaz
da.
Meni je samo sledkar na pa
met prišlo, Zaka Smodiš tak 
truco nas, naj popejvamo 
pa füčkamo. Zato, ka dočas 
ne moremo grauzdja djesti, 
več ostane za Vino.
V enajstoj se je začno kul
turni program, gde so nas
topile Varaške ljudske pev
ke, Kristina Pahor, svetov
na prvakinja na diatonični 
harmoniki, in mladi harmo
nikarji iz občine Puconci. V 
enoj smo leko kauštali tisti 
vinski golaž, steri je cejli 
Predpodnaum dišo po go
ricaj. Vrejdno je bilau čaka
ti. Vinski golaž z domačim 
krüjom, potistim pa gorič
ko vino vcuj, človek si ba
ukše ranč ne more želeti. 
Popodne je ešče nastopila 
gledališka skuina Nind
rik-indrik iz Porabja. Po 
bratvi se je pa začela veseli
ca z Lacijom Korpičom

K.H.

G a zd a  je nej sam o kontroliro, malo 
je pom ago tö.

Varaške ljudske pevke so trno dobro volau mele.

V eseli z a d v e č e r e k  na Verici
Slovenska zveza je že na začet
ki leta vzela v  svoj delovni pro
gram, ka de na Verici letos dva
krat mejla slovenski program 
za domanje lidi.

22. septembra, kak smo že dali 
na znanje, smo meli festival, 
delo s tikvimi. V nedelo, 17. 
oktobra, pa karažen kulturni 
zadvečerek. Pozvanje, v  ste
rom smo na znanje dali, ka za 
programa de čakalo domanje 
lidi, nam je talala bautošica-kr
čmarica Marika Konkolič. V 
program smo dali porabsko 
gledališko držino Nindrik-in
drik pa ljudske pevce pa gos
lare  Turističnoga dröjštva v

Gornji Petrovci, steri so pred 
kednom nota pokazali svoj CD 
v domanjoj vesi. Lüstvo smo 
čakali na tretjo vöro, gda je štja 
tak vövidlo, ka nede dosti lüs

tva. Za kratkim časom se je pa 
posebna soba v krčmej tak 
puna gratala, ka štja v  krčmej je 
stalo lüstvo. Ljudski pevci pa 
goslarge so Včasik z dobro vo
lauv začnili, spejvali so karaž
ne domanje pesmi pa je sprva
jali na bobeni, harmoniki, z 
ejbarom, s kosauv pa z riba
šom. Gledališka skupina Nind
rik-indrik je pa zašpilala v  do
manjoj rejči svojo dramo „Sto 
je bujo sausada?”, stero so dob

ro razmeli pa vzeli lidge. Naj 
tau žalostno zgodbo vömeni
mo z veseldjom, so nam gostje 
pa redno zaigrali. Tak dobro se 
njim je pršikalo, ka so štja mo
gli gora spejvati.

Po programi smo pozvali vse 
lidi na posanco vina pa žmani 
kroj z zasekov namazano. Kak 
smo bili veseli, ka smo leko bili 
vküper pa so lidge nikšnoga 
pobejga nej meli domau. Mis
lim, ka je tau največ vrejdno 
pri enom programi, ka se malo 
vküper dobimo, veselimo, po
gučimo, ka si pri vsakdaneš
njom deli ne moremo privau
ščiti. Biti med lidami takšnoga

reda, gda smo dobre vole, se 
dobro porazmejmo, je največ 
vrejdno za nas, steri tau vküp 
napelamo. Posaba smo hvalež
ni števanovskim pevkam, ste
re smo pozvali zatok, ka do ma

lo vküper spejvale pri bejlom 
stoli z našimi gosti. 
Veričani-Ritkarovčani pa vsi, 
steri ste nam dali te program, 
vam baug plati za te lejpi den, 
nepozablene spomine. Krčma
rici Mariki pa posaba za njeno 
prijaznost, za tisto, ka nam je 
vse pripravila. Želimo si ške 
dosti takšni srečanj z domanji
mi lidami.

Klara F.

Skupina iz Gornjih Petrovec.
Veričani so lepou vküpprišli.

Berite Porabje 
tudi na spletni 
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